
مازوت نیست یا گازوئیل؟!

طی روزهای گذشته خبری منتشر شد براین مبنا 
که به دســتور رئیس جمهور و برای حفظ سلامتی 
مردم، استفاده از مازوت در نیروگاه های برق ممنوع 

شد.
در پی این دستور انساندوستانه، اعلام شد فقط سه 
نیروگاه بزرگ کشــور از مازوت استفاده می کردند 
کــه من بعد بچه های خوبــی خواهند بود و از این 

شیطنت ها نمی کنند!
اما با کمــال تعجب و حیــرت از اول هفته جاری 
با اطلاعیه های وزارت نیرو مردم پیامک خاموشــی 
روزانه منازل بر اســاس جــدول اعلامی را دریافت 

کردند!
دریافــت پیامــک بنوعی یک »شــوک عمومی و 
جمعی« بود به همــه مردم .قطعی برق آن هم در 
پاییز و زمســتان که فصل ســرد نامیده می شود، 

تعجب و تأسف همگانی را دو چندان کرد.
ســوال مردم و افکارعمومی این اســت اگر مازوت 
استفاده نشــود و آلودگی هوا نباشد یعنی باید بی 

برقی و جدول خاموشی را تحمل کنیم؟
سوال بعدی مردم این است که یعنی دولت قدرت 
تأمین »گازوئیل« یا گاز برای نیروگاه ها را ندارد؟ 
مگر می شود در کشور روزانه ۱۲میلیون لیتر قاچاق 
سوخت فقط در یک استان داشته باشیم ولی دولت 
برای سوخت نیروگاه هایش گازوئیل نداشته باشد؟!
این تناقضات و تعارضات برای مردم قابل توجیه و 

پذیرش نیست.
به راستی منطق قطع برق در فصل سرد که میزان 

مصرف بسیار پایین است چیست؟
ســوال مردم و رســانه ها از دولت این اســت مگر 
می شــود دوازده ماه ســال دچار بی برقی باشیم و 

هیچ اعتراضی نداشته باشیم؟
مردم می گوینــد حاضریم نیروگاه ها با مازوت کار 
کنند و »ســم« موجود در هوا را هم تحمل کنیم 
ولی برق داشته باشــیم و جدول خاموشی نداشته 

باشیم!
طــی ســه روز گذشــته هیــچ دســتگاه دولتی 
دســت اندرکار این مباحث توضیــح کافی به افکار 
عمومی نداده اســت که این وضعیت به چه دلیل 
است و چرا مردم باید با بی برقی بسازند و بسوزند؟
وزارت نفت برای جلوگیری از گسترش شایعات در 
خصــوص خالی بودن ۶۰ درصد از مخازن گازوئیل 
کشور پاســخ های اقناع کننده ای به مردم بدهد و 
چرایی به وجود آمدن این وضعیت را به درستی و 

با ارائه اسناد و مدارک تشریح کند.
نمی شود ابتدا به ساکن به مردم گفت به پیامک های 

خاموشی توجه کنند ولی پاسخی دریافت نکنند.
و ســوال کلی تر این که چرا دولت برای این اقدام 
هزینه و فایده هــای اجتماعــی و اقتصادی آن را 
محاســبه نکرده و بعد اقدام به قطع مصرف مازوت 

در نیروگاه ها کرده است؟
مردم الان می گویند ما حاضر به تحمل آلودگی هوا 
و به تعبیر سخنگوی دولت »سم« هستیم ولی برق 

داشته باشیم.
این که نســنجیده و بــدون در نظر گرفتن عواقب 
یک کار مصیبت دیگــری را برای مردم رقم بزنیم 
که عمل کردن به وعده ها و مسئولیت نیست!عمل 
کردن به مســئولیت و وعده ها یعنی ایجاد راحتی 

و نعمت برای مردم ، نه تحمیل »نقمت« بر آنان!
به هر حال به نظر می رسد نظرات کارشناسی اینجا 
علیه مردم و منافع مردم وارد کار شــده اســت و 
می رود تا بــر نارضایتی های اجتماعی بیفزاید و لذا 
لازم است شــخص رئیس جمهور منافع و مضرات 
این نظرات کارشناســی را بررسی و بازنگری نماید 

چون فردا دیر است!

سامانه های پدافندی مورد حمله 
اسرائیل به چرخه فعالیت بازگشت

اعضای کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اســلامی با فرمانده نیروی پدافند 

هوایی ارتش دیدار کردند.
ابراهیم رضایی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، در گفتگو 
با تســنیم اعلام کرد که اعضای کمیسیون با امیر 
علیرضا صباحی فرد، فرمانده نیروی پدافند هوایی 
ارتش جمهوری اســلامی ایران و دیگر فرماندهان 
و مســئولان این نیرو در محل ستاد پدافند هوایی 
ارتــش دیدار کردند. وی افــزود: امیر صباحی فرد 
در این جلســه گزارشــی از وضعیت پدافند هوایی 
کشــور در سال های اخیر و به ویژه در پی تحولات 
و حملات اخیر رژیم صهیونیستی ارائه داد و تأکید 
کــرد که باید قدرت نظامی کشــور افزایش یابد و 
اشاره کرد که فرمانده معظم کل قوا، اولویت کشور 
در حــوزه دفاعــی را به پدافنــد هوایی اختصاص 
داده انــد. ســخنگوی کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس گفت همچنین فرمانده 
پدافند ارتش به پیشــرفت های قابل توجه نیروی 
پدافند هوایی در سال های اخیر اشاره کرد و گفت 
که اکثر تجهیــزات این نیرو بومی هســتند. امیر 
صباحــی فرد اعلام کرد که ایــران امروز به عنوان 
قدرت اول پدافند هوایی منطقه شناخته می شود و 
اقدامات این نیرو در دفاع از آسمان کشور در قالب 

یک شبکه یکپارچه پدافند هوایی انجام می گیرد.

نکتهسنج!

رئیس جمهور گفت: برنامه هایی برای رسیدگی به مهم ترین 
مشــکلات از جمله ناترازی هــا در عرصه های مختلف مثل 

انرژی و پول در حال تدوین است.
مســعود پزشکیان شــامگاه یکشــنبه در دیدار جمعی از 
اقتصاددانان با بیان اینکه در حال تلاش هستیم تا با ترمیم 
ســرمایه اجتماعی و رفــع ناترازی هــا در داخل و کاهش 
تنش هــا در عرصه بین المللی در راســتای بهبود وضعیت 
اقتصادی کشــور و معیشت مردم قدم های مؤثری برداریم، 
تصریح کرد: این جلســه را تشکیل دادیم تا ارزیابی شما از 
وضعیت و پیشنهاداتتان برای رفع مشکلات را مورد بررسی 
قرار دهیم.رئیس جمهور افزود: در مدت سپری شده از آغاز 
به کار دولت چهاردهم، دیپلماسی را در سطح گسترده ای 
از منطقه تا دیگر نقاط جهان به کار گرفته ایم و بنده و وزیر 
امور خارجه دیدارها و نشست های پرشماری داشته ایم که 
آثار آن نیز قابل مشاهده است. در جریان حمله اخیر رژیم 
صهیونیســتی به جمهوری اسلامی ایران، کشورهای عربی 
منطقه یکپارچه این حملــه را محکوم کردند و علاوه برآن 
امروز فضــای مثبتی بر روابط و همکاری های منطقه ای ما 
حاکم است.پزشــکیان اظهار داشــت: بنده هم در جریان 
رقابت های انتخاباتی و هم از زمان انتخاب از ســوی مردم، 
همواره تأکید داشــته ام که ما بــه دنبال درگیری و جنگ 
نیســتیم و تمرکز ما معطوف به توسعه کشورمان است، اما 
رژیم صهیونیستی از همان نخستین روز آغاز به کار رسمی 
بنده با ترور شهید هنیه در برنامه های ما اخلال ایجاد کرد.
رئیس جمهور در ادامه سخنانش با اشاره به اینکه در عرصه 
داخلی تلاش کردیم در راســتای شــعار وفــاق، با نهایت 
هماهنگی میــان ارکان نظام کارها را به پیش ببریم، گفت: 
جلسات منظم و مســتمری با سران قوای دیگر دارم و در 

ســطوح دیگر نیز تلاش کرده ایم همواره بالاترین ســطح 
هماهنگی را داشــته باشــیم. در این مــدت مقام معظم 
رهبری نیز حمایت بســیار خوب و مؤثری از ما داشــته اند 
و اگــر این حمایت ها نبود، خیلی از اقدامات مثل انتصابات 
مسئولان عالی اجرایی از میان زنان و افراد اهل اقلیت های 
مذهبی و مدیران بومی در اســتان ها ممکن نمی شد. همه 
این اقدامات در راســتای ترمیم اعتمــاد عمومی و ارتقای 

سرمایه اجتماعی انجام شده است.
وی در بخش دیگری از ســخنانش با اشاره به اینکه توزیع 
یارانه ها به شــکل فعلی یک نوع بی عدالتی اســت، اظهار 
کرد: برنامه هایی برای رســیدگی به مهم ترین مشکلات از 

جمله ناترازی هــا در عرصه های مختلف مثل انرژی و پول 
در حال تدوین هســتند و تلاش داریم در نشست هایی با 
صاحب نظران عرصه های مختلف به این برنامه ها غنا و قوت 

بیشتری ببخشیم.
پزشــکیان با بیان اینکه باور عمیق داریم که در فضای دعوا 
و مجادله، هر چه بیشــتر تلاش کنیم برآیند عمل ما بیشتر 
به صفر نزدیک خواهد شــد، افزود: به دنبال آن هســتیم تا 
با گســترده کردن چتر وفاق از همــه ظرفیت ها برای رفع 
مشکلات کشــور بهره بگیریم و از شما نیز می خواهم که با 
تمام وجود و توان خود به ما برای حل مشکلات کمک کنید.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه چاره ای جز اصلاح ساختارها 

و روندها نداریم، اصلی ترین و اساســی ترین ملاحظه دولت 
در این مســیر را پرهیز از وارد کردن شــوک به جامعه و 
حمایت از اقشار آسیب پذیر برای جلوگیری از اعمال فشار 
به آنهــا در این روند عنوان و تصریح کرد: موفقیت در این 
مســیر در گرو ایجاد نگاه و زبان مشترک است؛ دولت در 
این راســتا برگزاری نشســت هایی را با صاحب نظران آغاز 
کرده که جلســه با جامعه شناســان و اقتصاددانان در این 
راستا بوده و با صاحب نظران سایر عرصه ها نیز نشست های 

منظم، مستمری و تخصصی خواهیم داشت.
وی ایجاد شــفافیت در لایحه بودجــه را از جمله اقدامات 
دولت بــرای اصلاح روندهــا و مقدمه اصلاح ســاختارها 
برشــمرد و گفت: عده ای تصور کردند کــه دولت بودجه 
برخی بخش ها را افزایش داده، درحالی که ما فقط ردیف ها 

و اعتبارات بودجه ای را شفاف کردیم.
رئیس جمهــور بــا تأکید بــر اینکه برای نجات کشــور از 
مشــکلات پیشرو و تسریع مسیر پیشــرفت راهی جز این 
نداریم که همه دست به دست هم دهیم و از همه ظرفیت ها 
بهره بگیریم، خاطرنشــان کرد: بنده به مردم قول می دهم 
که در این مســیر صادقانه با آنها ســخن بگویم و به آنان 
اطمینان می دهم که همان گونه که تاکنون هیچ گاه دروغ 
نگفته ایم، پس از این نیز هرگز از من دروغ نخواهند شنید. 
بنده به دنبال آن نیستم کارهایی انجام دهم که برای دوره 
بعدی ریاســت جمهوری رأی جمع کنم، لــذا با آرامش و 

انگیزه بالا به دنبال انجام کار درست هستم.
پیــش از ســخنان رئیس جمهــور، ۱۲ تن از اســاتید و 
اقتصاددانان حاضر در جلسه به تشریح دیدگاه ها و نظرات 
خود درباره وضعیت فعلی اقتصاد کشور، ضرورت، راهکارها 

و لوازم اصلاحات اقتصادی پرداختند.
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مسعود پزشکیان: 

برای حل مشکل ناترازی ها برنامه داریم

خبـــر

ردپای شهید طهرانی مقدم 
 در دستاوردهای 

پدافندهوایی و پهپادی
شهید طهرانی مقدم علاوه بر عرصه موشکی دستاوردهای 
بزرگی در عرصه هــای پهپاد، بالگردی و پدافند هوایی نیز 

داشته است.
به گزارش تسنیم؛ ۲۱ آبان سال 9۰ سردار حسن طهرانی 
مقدم مســئول ســازمان جهاد خودکفایی سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و پدر صنعت موشکی ایران به همراه جمعی 
از همکاران خــود بر اثر انفجار پــادگان بیدگنه ملارد به 

شهادت رسید.
پــس از شــهادت ســردار طهرانی مقــدم همــه او را با 
دستاوردهای موشکی اش شناختند اما یادگارهای وی تنها 
منحصر به عرصه موشکی نبود و در سایر عرصه های هوایی 

هم رد پای اقدامات این شهید قابل مشاهده است.
۲۱ آبان ماه ۱38۲ شــهید طهرانی مقدم مسئولیت جهاد 
خودکفایی نیروی هوایی سپاه را برعهده می گیرد. با حضور 
شهید طهرانی مقدم در این ســازمان علاوه بر پروژه های 

موشکی چند پروژه در حوزه های دیگر نیز آغاز می شود.
یکی از این پروژه ها مســلح کردن بالگرد شاهد ۲78 بود. 
شــهید مقدم در اولیــن بازدید خود از صنایع شــاهد که 

مســئولیت طراحی و تولید بالگرد را بر عهده داشت،  فکر 
جدیدی ارائه داد.  

در ســال ۱374 نمونه مقدماتی این بالگرد طراحی شد و 
پس از پشت سرگذاشتن انواع آزمایش ها به تدریج تکمیل 
شده و در سال 78 به تولید رسیده بود. اما مشتری بالگرد 
شاهد ۲78 که یک بالگرد شناسایی بود در ایران زیاد نبود 
و همین موضوع عملا صنایع شاهد را با رکود مواجه کرده 
بود. درســت در این زمان سردار طهرانی مقدم ایده مسلح 
کردن این بالگرد به راکــت و تیربار را مطرح می کند تا با 
اندک تغییراتی در ســاختار بالگرد، شاهد ۲78 تبدیل به 
یک بالگرد مســلح شود. ســه ماه پس از این دیدار شهید 
طهرانی مقدم، اولین نمونه بالگرد تک سرنشــین هجومی 
راهی میدان تســت می شود و با خروج موفق از این میدان 

بالگرد شاهد ۲85 متولد می شود.
اما ایده های شهید طهرانی مقدم در همینجا متوقف نماند 
و به ســایر حوزه های هوایی نیز تسری پیدا کرد. بر خلاف 
پیشــرفت هایی که در حوزه موشکی صورت گرفته بود، در 
حوزه پدافند هوایی کار خاصی نشده بود و همه سامانه  از 
خارج خریداری شده بود و طرح بومی برای ساخت سامانه  
داخلی در میان نبود. شــهید طهرانی مقدم به دنبال یک 
ســامانه پدافندی گسترده و شبکه محور در سراسر کشور 
با اســتفاده از فناوری روز بود. یکی از مهندســان نخبه بر 
همین مبنا ایده  ســاخت ســامانه ای را مطرح می کند که 
»بیــت المقدس« نام می گیرد. این ســامانه از بخش های 
مختلفی همچون رادار کشــف،  رادار رهگیر، سکوی پرتاب 

موشک و موشک های خاصی تشکیل شده بود.
در این ســامانه جامع پدافندی وقتی رادار کشــف هدف 
متخاصمی را کشف می کرد، ماموریت با توجه به موقعیت 
هدف به نزدیکترین ســامانه پدافندی واگذار می شــد و با 
توجه به تعداد و موقعیت هدف، درگیری با آن آغاز می شد.

اواسط سال ۱385 تست پرتابگر سامانه پدافند هوایی بیت 
المقدس با موفقیت به پایان می رســد اما مسیر ارتقا این 
ســامانه با قدرت ادامه پیدا می کند تا جایی که چند سال 

به سامانه پدافند هوایی »سوم خرداد« می رسد.
یکــی دیگــر از اقدامات مهم شــهید طهرانــی مقدم در 
جهاد خوکفایی نیروی هوافضا، ســاخت موتور ونکل برای 
پهپادهای شــاهد ۱۲3 بود. اواسط دهه هشتاد یک فروند 
پهپاد شناســایی هرمس رژیم صهیونیســتی در مرزهای 
غربی کشور به دســت رزمندگان سپاه می افتد. این پهپاد 
اســرائیلی که به پرنده ایکس مشــهور می شود از فناوری 
بالایی در طراحی بدنــه، دوربین و موتور برخودار بود و از 

همان ابتدا نظر اغلب کارشناسان را به خود جلب کرد.
مســئولیت مهندسی معکوس دوربین این پهپاد به صنایع 
اپتیک اصفهان واگذار می شود اما مهمترین قسمت موتور 
پهپاد بود که مهندسی معکوس آن کاری دشوار و پیچیده 
بود. اینجا نیز شــهید طهرانی مقدم وارد میدان می شود و 

برنامه مهندسی معکوس این موتور را بر عهده می گیرد.
گروهــی از متخصصان جوان برای ســاخت ایــن موتور 
پیشرفته مصمم می شــوند اما برای مهندسی معکوس آن 
حداقــل به یک موتور دیگر نیاز دارند ولی به دلیل تحریم 

کسی حاضر نیست آن موتور را به ایران بفروشد.
شهید طهرانی مقدم از یکی از دوستانش درخواست می کند 
هر طور شــده باید دو موتور دیگر تهیه شود. بالاخره موفق 
می شوند با طرف انگلیسی ســازنده موتور، قرارداد ببندند 
و دو موتــور را برای انتقال بــه ایران وارد دُبی کنند. اما در 
لحظات آخر ســرویس های جاسوسی دشــمن از ماجرا با 
خبر می شــوند و تنها یک موتور به ایران منتقل می شــود 
و از انتقــال موتور دوم جلوگیری بعمل می آید. )برگرفته از 
کتاب مرد ابدی( شهید طهرانی مقدم با ورود موتور جدید 
بازه زمانی شــش ماه ای برای ساخت موتور تعیین می کند 
و یک ســفر حج هم برای تیم ســازنده به عنوان جایزه در 
نظــر می گیرد. نمونه اولیه موتور که آماده شــد قادر نبود 
مدت زمانی زیادی کار کند زیرا تسمه موتور از موادی تهیه 
شــده بود که قادر به تحمل دما و فشار بالا نبود. لذا گروه 
مطالعات جدیدی را برای بدست آوردن ماده جدید ساخت 
تسمه موتور آغاز می کند و بالاخره موفق می شود تسمه ای 

را طراحی کند که مانند نمونه خارجی با دوام باشد.
بــه این ترتیب یکی از گلوگاه های مهــم افزایش مداومت 
پرواز پهپادهای کشور گشوده شده و راه برای ساخت پهپاد 
پیشرفته تر هموار می شود. از آن پس پایگاه های آمریکایی 
در منطقه زیر دید پهپادهای ایرانی قرار گرفتند و این یک 

دستاورد حیرت انگیز برای نیروهای مسلح بود.
همین امر موجب می شــود صنایع شاهد طی سالهای بعد 
تبدیل به قطب طراحی و تولید پهپاد در کشــور شــده و 

ایران را به یکی از قدرت های پهپادی جهان تبدیل کند.

علیرغم هشــدارها و تذکرهای اعضای کمیســیون های اصل نود و انرژی مجلس 
مبنی بر تأمین سوخت نیروگاه ها در فصل سرد سال، این هشدارها نادیده گرفته 

و در نهایت منجر به خاموشی های اجباری شده است.
طبق آمار موجود بیش از 8۰ درصد ذخایر گازوئیل ۱8 نیروگاه گازی و ســیکل 
ترکیبی ایران تمام شده و ۱۰ و نیم هزار مگاوات از ظرفیت تولید برق کشور نیز 
در آســتانه خاموشی قرار گرفته است، به طوری که با این میزان سوخت می توان 
نیاز انرژی خانگی، صنعتی، کشــاورزی، اداری و تجاری ۱9 میلیون نفر را تأمین 
کرد. ذخایر سوخت مایع در حالی شبکه برق را به وضعیت فوق اضطراری نزدیک 
کرده که نمایندگان مجلس از ابتدای شهریور، بارها نسبت به تأمین سوخت مایع 
نیروگاه ها هشــدار داده و قطعی برق بر اثر تداوم ناکارآمدی دولت را پیش بینی 

کرده بودند.
در این زمینه، حســینعلی حاجی دلیگانی عضو کمیسیون اصل نود قانون اساسی 
مجلس در 3۱ شــهریور امسال نسبت به خالی شــدن ذخایر سوخت نیروگاه ها 
هشــدار داده و گفته بود که نسبت به عدم ذخیره سازی مناسب سوخت مایع در 
بخش نیروگاهی به وزارت نفت هشــدار دادیم و دو وزارتخانه نیرو و نفت موظف 
شــدند تا در زمینه تأمین منابع ذخیره سوخت مایع برای نیروگاه ها اقدام عاجل 

و جدی صورت دهند.
همچنین عبدالحســین همتی عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگــو با فارس، با اشــاره به تصمیم دولت برای قطعی بــرق در ازای توقف 
مازوت سوزی، گفت: در کمیسیون انرژی مجلس صحبت شده بود که قطعی برق 

نداشته باشیم، اما ظاهراً خودِ دولت تصمیم گرفته که برق را قطع کند.
وی افــزود: در بین ۱4 تا ۱۶ نیروگاه، مازوت ســوزی در 3 نیروگاهی که قدرت 

چانه زنی شان بیشتر بوده را متوقف کرده اند و برخی را متوقف نکرده اند.

عضو کمیســیون انرژی مجلس ادامه داد؛ البتــه راه هایی برای کاهش آلایندگی 
نیروگاه ها وجود داشــت و دولت می توانســت درصد گوگرد مــازوت را کم کند. 
روش های مختلفی وجود دارد، شــرکت های دانش بنیان در این زمینه می توانند 

کمک کنند، اما متأسفانه دولت با قطع برق، صورت  مسئله را پاک  کرده است.
همتی تصریح کرد: قطع برق مشــکلاتی را ایجاد می کند، اعم از اینکه سیســتم 
گرمایشــی اغلب منازل با پکیج اســت و حتی قطع بــرق باعث قطع آب منازل 
می شــود، زیرا پمپ آب منازل هم با قطع برق، با مشکل مواجه می شود و عملًا 
آب و گاز با هم قطع می شــود و معضلاتی برای مردم؛ مخصوصاً در فصل ســرد 
ایجاد می کند. وی اضافه کرد؛ به نظرم دولت کار درســتی نکرده و باید تدابیری 
برای میزان ذخایر سوخت نیروگاه ها می اندیشید، به  طوری که ما از حدود 3 ماه 
پیش هشدارهای لازم را در زمینه ذخیره سوخت نیروگاه ها به دولت داده بودیم.

عضو کمیسیون انرژی مجلس با تأکید بر اینکه در هر صورت دولت باید تدابیری 
برای میزان ذخایر سوخت نیروگاه ها در کوتاه  مدت می اندیشید و راهکارهای آن 
در بلند مدت هم مشخص است و در برنامه هفتم هم به آن پرداخته شده است، 
گفت: ما قبلًا درباره میزان ذخایر سوخت نیروگاه ها به دولت تذکر و هشدارهای 
لازم را داده بودیم. همتی با اشاره به جزئیاتی از جلسه کمیسیون انرژی مجلس 
با وزارت نیرو، گفت: در این جلســه تذکرات لازم درباره تصمیم دولت برای قطع 

برق به مسئولین وزارت نیرو داده شد.
عضو کمیســیون انرژی مجلس همچنین خاطرنشــان کرد: موضوع قطع برق به 
دلیل ذخیره  نکردن به  موقع ســوخت نیروگاه هاســت و اگر سوخت را به  موقع 

ذخیره می کردند، این اتفاق نمی افتاد، البته به لحاظ رســانه ای هم خیلی به آن 
پرداخته شد که ممنوعیت مازوت  سوزی از حیث آلایندگی آن است و نمی دانیم 
که بر چه اساسی چنین تصمیمی گرفته اند. همتی با بیان اینکه مشکل قطع برق 
و ناترازی ها فراتر از این هاســت، اظهار کرد؛ شاید اگر مازوت  سوزی در نیروگاه ها 
هم متوقف نشــده بود، باز هم قطع برق را با تأخیر مثلًا یک  ماهه شــاهد بودیم، 
زیرا مصرف گاز خانگی در فصل ســرد بیشتر است و عواملی دست  به  دست هم 

داده که نتوانند سوخت نیروگاه ها را تأمین کنند.
میثم ظهوریان عضو کمیسیون اقتصادی و نماینده مردم کلات در مجلس شورای 
اسلامی نیز با انتشــار توییتی اعلام کرده که؛ »در شهری مثل مشهد نیروگاه ها 
)مانند نیروگاه توس( همچنان به استفاده از سوخت مازوت ادامه می دهند. مردم 
نیز هم از خدمات قطع برق منظم دولت برخوردارند و هم شــاهد دستاوردسازی 

از این نوع مدیریت انرژی کشور هستند«.
محمد جعفر قائم پنــاه معاون اجرایی رئیس  جمهور روز چهارشــنبه، ۱۶ آبان 
و پس از جلســه کارگــروه ملی کاهش آلودگی هوا اعلام کرد که طبق دســتور 
رئیس جمهور، مازوت  ســوزی در ســه نیــروگاه کــرج، اراک و اصفهان متوقف 
می شود، چند روز پس از آن، وزارت نیرو جدولی برای خاموشی های برنامه ریزی 
شــده در تهران و سایر شهرهای کشــور را اعلام و منتشر کرد. همچنین فاطمه 
مهاجرانی سخنگوی دولت علت قطع برق را ممنوعیت مازوت سوزی در نیروگاه ها 

دانسته است.
سخنگوی دولت در شرایطی علت قطع برق را، توقف مازوت سوزی در نیروگاه ها 
اعلام کرده که نیروگاه ها علاوه بر ســوخت مازوت کــه دارای آلایندگی بالایی 
نســبت به دیگر سوخت هاســت، می تواند از گاز و گازوئیل کــه به مراتب دارای 

آلایندگی کمتری نسبت به مازوت است، استفاده کند.

چرا هشدارها جدی گرفته نشد؟

تلاش مجلس برای حل مشکل تأمین بودجه همسان سازی برای سال آینده
بابایی کارنامی رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی ضمن اشاره 
بــه بودجه ۱4۰4، گفت: مجلس در حال تلاش برای حل مشــکل تأمین بودجه 

همسان سازی برای سال آینده است.
علــی بابایی کارنامی رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اســلامی در 
گفت وگو با فارس ضمن اشــاره بــه بودجه ۱4۰4، گفــت: در حوزه های اداری 
استخدامی، صندوق ها و آسیب های اجتماعی چند پیشنهاد در دستور کار داریم. 
وی افــزود: یکی از پیشــنهادات ما عدالت مزدی اســت. در بحث پرداختی های 
کارمندان دولت ۲۰ درصد مطرح شــده، اما ما به دنبال 3۰ درصد هســتیم. در 

کمیسیون تلفیق در حال پیگیری این مورد هستیم.

رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اســلامی عنوان کرد: مسئله بعدی 
که در دســتور کمیســیون اجتماعی قــرار دارد مخالفت با ادغام ســه صندوق 
بازنشســتگی کشوری، فولاد و هما است. دولت تصمیم دارد که این سه صندوق 
زیر برند تأمین اجتماعی قرار بگیرند، اما ما مخالف هستیم. بابایی کارنامی گفت: 
پیگیر همسان ســازی برای 3۰ درصد بعدی سال بعد هستیم تا دولت به مشکل 

تأمیــن بودجه نخورد کــه از ۱4۰4، 3۰ درصد بعدی را هم زمان با احکام جدید 
حکم بزند. وی ادامه داد: در بحث آســیب های اجتماعی هم دنبال همگن سازی 
و سیســتم واحد تصمیم گیری هســتیم که منابع کمی در کشور نیست. بیش از 
5۰ هزار میلیارد تومان در آســیب های اجتماعی و مسئولیت های اجتماعی پول 

می دهیم، اما مکفلش مشخص نیست.
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: به علت آنکه مکفل 
و دستگاه مربوطه مشخص نمی شــود وزارت کشور یک کاری می کند. دولت کار 
دیگری انجام می دهد. در واقع موازی کاری می کنند. در حقیقت سیستم متمرکزی 
وجود ندارد. معاونت اجتماعی وزارت کشــور جناب عباسی باید محور کار باشد و 

همه تکالیف ایجاد کنیم که همه دستگاه ها بر اساس قانون پاسخگو باشند.

تلاش مجلس برای حل مشکل تأمین 
بودجه همسان سازی برای سال آینده

فرهاد خادمی


